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: ثلاث ةوعدلا  هذه  لحارم  نأ  كلذو  هركملاو ، طشنملاو  رسيلاو  رسعلا  يف  اوًت  هذافنإو  رملأا  لاثتما  ةعاطلاب : ديرأو      

ةرات داشرلإاو  ظعولا  اهتليسوو  ماعلا  ريخلل  لمعلا  اهتمهمو  ةيرادلإا ، تايعمجلا  ماظن  ةلحرملا  هذه  يف  ةوعدلا  ماظنو  سانلا ، نيب  ةماعلا  ةركفلا  رشنب  فيرعتلا :     
نوناقلا اهمظنيو  ةوعدلا ، ةايح  نم  ةلحرملا  هذه  لثمت  نلآا  ةمئاقلا  ناوخلإا  بعش  لكو  ةيلمعلا ، لئاسولا  نم  كلذ  ريغ  ىلإ  ىرخأ ، ةرات  ةعفانلا  تآشنملا  ةماقإو 

.ةماع ةلحرملا  هذه  يف  ةوعدلاو  مهتديرجو ، ناوخلإا  لئاسو  اهحرشتو  يساسلأا ،

ةلحرملا هذه  يف  ةمزلا  ةماتلا  ةعاطلا  تسيلو  اهئدابم ، ىلع  ةظفاحملاب  دعوو  اهلامعأ  يف  ةمهاسملا  بغر  ىتم  سانلا  نم  دارأ  نمَ  لك  اهيف  ةعامجلاب  لصتيو      
.ةعامجلل ةماعلا  ئدابملاو  مظنلا  مارتحا  اهيف  مزلي  ام  ردقب 

يركسعو ةيحورلا ، ةيحانلا  نم  تحب  يفوص  ةلحرملا - هذه  يف  ةوعدلا - ماظنو  ضعب ، ىلإ  اهضعب  مضو  داهجلا  ءابعأ  لمحل  ةحلاصلا  رصانعلا  صلاختساب  نيوكتلا :     
، ةوعدلا ةايح  نم  ةلحرملا  هذه  ةيناوخلإا  بئاتكلا  لثمتو  جرح ، لاو  كش  لاو  ةعجارم  لاو  ددرت  ريغ  نم  ةعاطو ) رمأ   ) نيتيحانلا نيتاه  راعشو  ةيلمعلا ، ةيحانلا  نم  تحب 

.نلآا ةلاسرلا  هذهو  اقًباس ، جهنملا  ةلاسر  اهمظنتو 

.ةعاطلا لامك  دادعتسلاا  اذه  رداوب  لوأو  تاعبتلا ، ريثك  ىدملا  ليوط  داهج  ءابعأ  لمحتل  ايًقيقح  امًات  ادًادعتسا  دعتسا  نمَ  لاإ  اهب  لصتي  ةصاخ لا  اهيف  ةوعدلاو      

لاو نوقداصلا ، لاإ  امهيلع  ربصي  ءلاتباو لا  ناحتماو  ةياغلا ، ىلإ  لوصولا  ليبس  يف  لصاوتم  لمعو  هعم ، ةداوه  داهج لا  ةلحرملا  هذه  يف  ةوعدلاو  ذيفنتلا :     
ةنس 1359ه.ـ لولأا  عيبر  موي 5  يف  نيملسملا  ناوخلإا  نم  لولأا  فصلا  عياب  اذه  ىلعو  كلذك  ةعاطلا  لامك  لاإ  ةلحرملا  هذه  يف  حاجنلا  لفكي 

اهتمزتلا يتلا  ةعبتلا  رِّدقف  ثلاثلا ، رودلا  نم  برقلابو  يناثلا ، رودلا  يف  نوكت  ةعيبلا ، هذهب  كدهعتو  ةلاسرلا ، هذهل  كلبقتو  ةبيتكلا ، هذه  ىلإ  كمامضناب  تنأو      
.اهب ءافولل  كسفن  دّعأو 

تابثلا - 7     

ىدحإب زاف  دقو  كلذ  ىلع  ىقلي الله  ىتح  ماوعلأاو ، تاونسلا  تلواطتو  ةدملا  تدعب  امهم  هتياغ  ليبس  يف  ادًهاجم  لاًماع  خلأا  لظي  نأ  تابثلاب : ديرأو      
﴾ لاًيدِبْتَ اولَُّدبَ  امَوَ  رُظِتَنْيَ  نْمَ  مْهُنْمِوَ  هُبَحْنَ  ىضَقَ  نْمَ  مْهُنْمِفَ  هِيْلَعَ  اودُهَاعَ اللهَ  امَ  اوقُدَصَ  لٌاجَرِ  نَينِمِؤْمُلْا  نَمِ  ، ﴿ ةياهنلا يف  ةداهشلا  امإو  ةياغلا  امإف  نيينسحلا ،

رجلأا ميظع  عم  دوصقملا  ىلإ  يدؤت  يتلا  اهدحو  اهنكلو  تابقعلا ، ةريثك  لحارملا  ةديعب  ىدملا  ةليوط  قيرطلاو  جلاعلا ، نم  ءزج  اندنع  تقولاو  (، 23: بازحلأا )
.ةبوثملا ليمجو 

نْأَ ىسَعَ  لْقُ  وَهُ  ىتَمَ  نَولُوقُيَوَ   ﴿ هتقوب نوهرم  كلذ  لكو  ذافنلإا ، ةقدو  صرفلا  نيحتو  دادعلإا  نسح  ىلإ  جاتحت  تسلا  انلئاسو  نم  ةليسو  لك  نأ  كلذو      
(. 51: ءارسلاا ﴾ ) ابًيرِقَ نَوكُيَ 



درجتلا - 8     

﴾ ةًغَبْصِ نَمِ اللهِ  نُسَحْأَ  نْمَوَ  ةَغَبْصِ اللهِ  : ﴿ اهلاعأو اهعمجأو  ركفلا  ىمسأ  اهنلأ  صاخشلأاو ؛ ئدابملا  نم  اهاوس  امم  كتركفل  صلختت  نأ  درجتلاب : ديرأ      
مُكُنَيْبَوَ انَنَيْبَ  ادَبَوَ  مْكُبِ  انَرْفَكَ  نِودُ اللهِ  نْمِ  نَودُبُعْتَ  اَّممِوَ  مْكُنْمِ  ءُآرَبُ  اَّنإِ  مْهِمِوْقَلِ  اولُاقَ  ذْإِ  هُعَمَ  نَيذَِّلاوَ  مَيهِارَبْإِ  يفِ  ةٌنَسَحَ  ةٌوَسُْأ  مْكُلَ  تْنَاكَ  دْقَ  (، ﴿ 138: ةرقبلا )

كَيْلَإِوَ انَبْنَأَ  كَيْلَإِوَ  انَلَّْكوَتَ  كَيْلَعَ  انََّبرَ  ءٍيْشَ  نْمِ  نَمِ اللهِ  كَلَ  كُلِمْأَ  امَوَ  كَلَ  َّنرَفِغْتَسْلأَ  هِيبِلأَ  مَيهِارَبْإِ  لَوْقَ  لاإِ  هُدَحْوَ  ِابِ  اونُمِؤْتُ  ىَّتحَ  ادًبَأَ  ءُاضَغْبَلْاوَ  ةُوَادَعَلْا 
(. 4: ةنحتمملا ﴾ ) رُيصِمَلْا

نازيم يف  همكح  لكلو  براحم ، وأ  دياحم ، وأ  دهاعم ، يمذ  وأ  مثآ ، ملسم  وأ  دعاق ، ملسم  وأ  دهاجم ، ملسم  فانصأ : ةتس  نم  دحاو  قداصلا  خلأا  دنع  سانلاو       
.ءادعلا وأ  ءلاولا  نوكيو  تائيهلاو ، صاخشلأا  نزوت  ماسقلأا  هذه  دودح  يفو  ملاسلإا ،

ةوخلأا - 9     

ةوق ةوقلا : لوأو  رفكلا ، وخأ  قرفتلاو  ناميلإا ، تخأ  ةوخلأاو  اهلاغأو ، طباورلا  قثوأ  ةديقعلاو  ةديقعلا ، طابرب  حاورلأاو  بولقلا  طبترت  نأ  ةوخلأاب : ديرأو       
كَئِلَوُأفَ هِسِفْنَ  َّحشُ  قَويُ  نْمَوَ  ةٌصَاصَخَ  مْهِبِ  نَاكَ  وْلَوَ  مْهِسِفُنْأَ  ىلَعَ  نَورُثِؤْيُوَ  ، ﴿ راثيلإا ةبترم  هلاعأو : ردصلا ، ةملاس  بحلا : لقأو  بح ، ريغب  ةدحو  لاو  ةدحولا ،

(. 9: رشحلا ﴾ ) نَوحُلِفْمُلْا مُهُ 

منغلا نم  بئذلا  لكأي  امنإو  ، " هريغب اوناك  هب  اونوكي  مل  نإ  مهو  مهريغب ، نوكي  نلف  مهب ، نكي  مل  نإ  هنلأ  هسفن ؛ نم  هسفنب  ىلوأ  هناوخإ  ىري  قداصلا  خلأاو      
.نوكن نأ  بجي  اذكهو  (، 71: ةبوتلا ﴾ ) ضٍعْبَ ءُايَلِوْأَ  مْهُضُعْبَ  تُانَمِؤْمُلْاوَ  نَونُمِؤْمُلْاوَ  "، ﴿ اضًعب هضعب  دشي  ناينبلاك ، نمؤملل  نمؤملاو  "، " ةيصاقلا

ةقثلا - 10     

كَومُِّكحَيُ ىَّتحَ  نَونُمِؤْيُ  كَِّبرَوَ لا  لافَ  ، ﴿ ةعاطلاو مارتحلااو  ريدقتلاو  بحلا  جتني  اقًيمع  انًانئمطا  هصلاخإو  هتءافك  يف  دئاقلا  ىلإ  يدنجلا  نانئمطا  ةقثلاب : ديرأو      
(. 65: ءاسنلا ﴾ ) امًيلِسْتَ اومُِّلسَيُوَ  تَيْضَقَ  اَّممِ  اجًرَحَ  مْهِسِفُنْأَ  يفِ  اودُجِيَ  َّمثُ لا  مْهُنَيْبَ  رَجَشَ  امَيفِ 

لوصولا يف  اهحاجنو  اهططخ ، ماكحإو  ةعامجلا ، ماظن  ةوق  نوكت  دونجلاو  دئاقلا  نيب  ةلدابتملا  ةقثلا  ردق  ىلعو  ةدايق ، ريغب  ةَوعد  لاو  ةوعدلا ، نم  ءزج  دئاقلاو      
(. 21-20: دمحم ﴾ ) فٌورُعْمَ لٌوْقَوَ  ةٌعَاطَ  مْهُلَ  ىلَوْأَفَ   ﴿ تابقع نم  اهضرتعي  ام  ىلع  اهبلغتو  اهتياغ ، ىلإ 

انتوعدو ةوعدلل ، ةماعلا  ةسايسلا  مكحب  دئاقلاو  ةيحورلا ، ةيبرتلاب  خيشلاو  ةيملعلا ، ةدافلإاب  ذاتسلأاو  ةيبلقلا ، ةطبارلاب  دلاولا  قح  ناوخلإا  ةوعد  يف  ةدايقللو      
.تاوعدلا حاجن  يف  ءيش  لك  يه  ةدايقلاب  ةقثلاو  اعًيمج ، يناعملا  هذه  عمجت 

: هتدايقب هتقث  ىدم  ىلع  فرعتيل  ةلئسلأا  هذه  هسفن  قداصلا  خلأا  لأسي  نأ  بجي  اذهلو      

؟ هتايح فورظ  سردو  لبق  نم  هدئاق  ىلإ  فرعت  له  - 1     

؟ هصلاخإو هتيافك  ىلإ  نأمطا  له  - 2     

ءادبإ عم  ريوحتلل  لاو  صاقتنلال  لاو  ددرتلل  لاو  لدجلل  اهيف  لاجم  ةعًطاق لا  اعًبط  ةيصعم  ريغ  يف  ةدايقلا  نم  هيلإ  ردصت  يتلا  رماولأا  رابتعلا  دعتسم  وه  له  - 3     
؟ باوصلا ىلإ  هيبنتلاو  ةحيصنلا 

؟ يعرش صن  اهيف  دري  مل  يتلا  ةيداهتجلاا  لئاسملا  يف  ملعت  ام  عم  هب  ام  رمأ  ضراعت  اذإ  باوصلا ، ةدايقلا  يفو  أطخلا  هسفن  يف  ضرتفي  نلأ  دعتسم  وه  له  - 4     

.ةماعلا ةوعدلا  ةحلصمو  ةصاخلا  هتحلصم  نيب  حيجرتلا  قح  هرظن  يف  ةدايقلا  كلمت  لهو  ةوعدلا ؟ فرصت  تحت  ةيويحلا  هفورظ  عضول  دعتسم  وه  له  - 5     

نَيْبَ فََّلأَوَ   ﴿ ءاشي فيك  اهفرصي  ديب الله  بولقلاو  هب ، هتقثو  دئاقلاب ، هتلص  ىدم  ىلع  نئمطي  نأ  قداصلا  خلأا  عيطتسي  اههابشأو  ةلثملأا  هذه  ىلع  ةباجلإاب      
(. 63: لافنلأ ﴾ ) مٌيكِحَ زٌيزِعَ  هَُّنإِ  مْهُنَيْبَ  فََّلأَ  َّنكِلَوَ اللهَ  مْهِبِولُقُ  نَيْبَ  تَفَّْلأَ  امَ  اعًيمِجَ  ضِرْلأَا  يفِ  امَ  تَقْفَنْأَ  وْلَ  مْهِبِولُقُ 

لماعلا خلأا  تابجاو 

: ءانبلا يف  ةيوق  ةنبل  نوكت  ىتح  تابجاولا  هذه  ءادأ  كيلع  بجوي  ةعيبلا  هذهب  كناميإ  نإ  قداصلا : خلأا  اهيأ 

.مايأ ةثلاث  نم  لقأ  يف  لاو  رهش ، نم  رثكأ  يف  متخت  لاأ  دهتجاو  ءزج ، نع  لقي  باتك الله لا  نم  يموي  درو  كل  نوكي  نأ  - 1

باتك كلذ  يف  يفكي  ام  لقأو  كتقو ، هل  عستي  ام  ردقب  فلسلا  خيراتو  ةرهطملا  ةريسلا  سردت  نأو  هيناعم ، يف  ربدتلاو  هيلإ  عامتسلااو  نآرقلا  ةولات  نسحت  نأ  - 2
سردت نأو  ةيوونلا ، نيعبرلأا  نكتلو  لقلأا  ىلع  اثًيدح  نيعبرأ  ظفحت  نأو  ملسو ، هيلع  ىلص الله  لوسر الله - ثيدح  يف  ةءارقلا  نم  رثكت  نإو  ملاسلإا ،) ةامح  )

.هقفلا عورف  يف  ةلاسرو  دئاقعلا  لوصأ  يف  ةلاسر 

.يحصلا فعضلا  بابسأ  نع  دعتبتو  ةينامسجلا  ةياقولاو  ةوقلا  بابسأب  متهتو  ضارمأ ، نم  كيف  نوكي  ام  جلاع  يف  ذخأت  نأو  ماعلا  يحصلا  فشكلاب  ردابت  نأ  - 3

.نيخدتلا نع  اتًاتب  عنتمت  نأو  ةرورضل ، لاإ  اهبرشت  لاف  ةهبنملا ، تابورشملا  نم  اهوحنو  ياشلاو ، نبلا  ةوهق  يف  فارسلإا  نع  دعتبت  نأ  - 4

.ةفاظنلا ىلع  نيدلا  ينب  دقف  لمعلا ، لحمو  ندبلاو  معطملاو  سبلملاو  نكسملا  يف  ءيش  لك  يف  ةفاظنلاب  ىنعتُ  نأ  - 5

.ادًبأ بذكت  لاف  ةملكلا  قداص  نوكت  نأ  - 6

.فورظلا تناك  امهم  فلخت  لاف  دعولاو ، ةملكلاو  دهعلاب  ايًفو  نوكت  نأ  - 7

.بضغلا دنع  اهكلمو  سفنلا  نم  فاصنلإاو  أطخلاب  فارتعلااو  رسلا ، نامتكو  قحلا  يف  ةحارصلا  ةعاجشلا  لضفأو  لامتحلاا ، ميظع  اعًاجش  نوكت  نأ  - 8

.مسبت يف  كحضلاو  قداصلا  حازملا  نم  راقولا  كعنمي  لاو  امًئاد ، دجلا  رثؤت  ارًوقو  نوكت  نأ  - 9



بلطت نأو  قلم ، لاو  عونخ  لاو  ةلذ  ريغ  يف  عضاوتم  نوكت  نأو  يناثلل ، ملأتتو  لولأل  رست  حبقلاو ، نسحلاب  رثأتلا  ميظع  روعشلا ، قيقد  ءايحلا  ديدش  نوكت  نأ  - 10
.اهيلإ لصتل  كتبترم  نم  لقأ 

، ليمجلا نايسن  ىلع  ةموصخلا  كلمحت  لاو  تائيسلا ، نع  اضرلا  نيع  يضغت  لاو  تانسحلا  بضغلا  كيسني  لا  لاوحلأا ، عيمج  يف  مكحلا  حيحص  لاًداع  نوكت  نأ  - 11
.اَّرم ناك  نإو  كيلإ  سانلا  برقأ  ىلع  وأ  كسفن  ىلع  ناك  ولو  قحلا  لوقتو 

دعاستو ضيرملا  دوعتف  سانلا ، نم  كريغل  ةمدخ  مدقت  نأ  تعطتسا  اذإ  رورسلاو  ةداعسلاب  رعشت  ةماعلا ، تامدخلا  ىلع  ابًردم  طاشنلا  ميظع  نوكت  نأ  - 12
.تاريخلا ىلإ  امًئاد  ردابتو  ةبيطلا ، ةملكلاب  ولو  بوكنملا  يساوتو  فيعضلا  لمحتو  جاتحملا 

ىلع اظًفاحم  اعًيمج ، سانلا  عم  كولسلا  نسح  ةلماعملا  ليمج  ناويحلاو , ناسنلإاب  قفرتو  ملحتو  نيلتو  حفصتو  وفعت  احًمس  امًيرك  بلقلا  ميحر  نوكت  نأ  - 13
.خلإ ..فارصنلااو  لوخدلا  يف  نذأتستو  بخصت ، لاو  باتغت  لاو  سسجتت  لاو  سلجملا ، يف  حسفتو  ريبكلا  رقوتو  ريغصلا  محرتف  ةيعامتجلاا  ةيملاسلإا  بادلآا 

نأو ةريغص ، تناك  امهم  ةصاخ  ةبتكم  كسفنل  نوكت  نأو  اهوحنو ، مهتلاجمو  مهدئارجو  ناوخلإا  لئاسر  يف  ةعلاطملا  نم  رثكت  نأو  ةباتكلاو ، ةءارقلا  ديجت  نأ  - 14
تايضتقم عم  قفتي  امًكح  اهيلع  مكحلاو  اهروصت  نم  كنكمي  امًاملإ  ةماعلا  ةيملاسلإا  نوئشلاب  ملت  نأو  صاصتخلاا ، لهأ  نم  تنك  نإ  كنفو  كملع  يف  رحبتت 

.ةركفلا

.ةيملعلا كبهاوم  تناك  امهم  هيف  كسفنب  جزت  نأو  لايئض ، ناك  امهم  رحلا  لمعلا  مدقت  نأو  ايًنغ ، تنك  امهم  ايًداصتقا  لاًمع  لوازت  نأ  - 15

.ةوعدلا تابجاو  عم  امًات  اضًراعت  تضراعت  اذإ  لاإ  اهنع  لختت  لاو  كل ، تحيتأ  اذإ  اهضفرت  لاو  قزرلا  باوبأ  قيضأ  اهربتعت  نأو  ةيموكحلا ، ةفيظولا  ىلع  صرحت  لاأ  - 16

.دعوملا طبضو  شغلا  مدعو  ناقتلإاو  ةداجلإا  ثيح  نم  كتنهم  ءادأ  ىلع  صرحلا  لك  صرحت  نأ  - 17

.ادًبأ لطامت  لاو  بلط ، نودب  ةصوقنم  ريغ  ةلماك  سانلا  قوقح  يدؤت  نأو  كِّقحل ، يضاقتلا  نسح  نوكت  نأ  - 18

.لجاع حبر  نم  اهءارو  ناك  امهم  مارحلا  بسكلا  لئاسو  بنجتتو  اهئارو ، نم  دصقملا  ناك  امهم  هعاونأ  لكب  رسيملا  نع  دعتبت  نأ  - 19

.امًامت هنم  رهطت  نأو  تلاماعملا  عيمج  يف  ابرلا  نع  دعتبت  نأ  - 20

تناك امهم  ةيملاسإ  ريغ  دي  يف  عقي  لاف  شرقلا  ىلع  صرحت  نأو  ةيملاسلإا ، ةيداصتقلاا  تآشنملاو  تاعونصملا  عيجشتب  ةماعلا  ةيملاسلإا  ةورثلا  مدخت  نأ  - 21
.يملاسلإا كنطو  عنص  نم  لاإ  لكأت  لاو  سبلت  لاو  لاوحلأا ،

.لاًيئض كلخد  ناك  امهم  مورحملاو  لئاسلل  امًولعم  اقًح  هنم  لعجت  نأو  هيف ، ةبجاولا  ةاكزلا  يدؤت  كلام ، نم  ءزجب  ةوعدلا  يف  كرتشت  نأ  - 22

.ادًبأ تايلامكلا  يف  طروتت  لاأو  َّلق ، امهم  كلخد  نم  اءًزج  ئراوطلل  رخدت  نأ  - 23

، ثاثلأاو يزلاو  خيراتلاو  ةغللاو  ةيحتلا  كلذ  نمو  ةايحلا ، رهاظم  لك  يف  ةيمجعلأا  تاداعلا  ةتامإو  ةيملاسلإا  تاداعلا  ءايحإ  ىلع  تعطتسا  ام  لمعت  نأ  - 24
.كلذ يف  ةرهطملا  ةنسلا  ىرحتت  نأو  خلإ ، ..رورسلاو  نزحلاو  فارصنلااو ، مودقلاو  بارشلاو ، ماعطلاو  ةحارلاو , لمعلا  ديعاومو 

.ةمات ةعطاقم  ةيملاسلإا  كتركف  ضهانت  يتلا  تائيهلاو  سرادملاو  تاعامجلاو  فحصلاو  ةيدنلأاو  يملاسإ ، ريغ  ءاضق  لكو  ةيلهلأا  مكاحملا  عطاقت  نأ  - 25

ةدابعلا لفاونب  هناحبس  هيلإ  برقتتو  ةميزعو ، ةَّمهب  ناوضر الله  ىلإ  كولسلا  لحارم  عطقتو  اهل ، دعتستو  ةرخلآا  ركذتو  ىلاعتو ، كرابت  ةبقارم الله  ميدت  نأ  - 26
.لاوحلأا لك  يف  روكذملا  ءاعدلا  يِّرحتو  يناسللاو ، يبلقلا  ركذلا  نم  راثكلإاو  لقلأا ، ىلع  رهش  لك  نم  مايأ  ةثلاث  مايصو  ليللا  ةلاص  كلذ  نمو 

.نايحلأا بلاغ  ءوضو  ىلع  لظت  نأو  ةراهطلا  نسحت  نأ  - 27

.كلذ نكمأ  ام  دجسملاو  ةعامجلا  ىلع  صرحتو  اهتاقوأ ، يف  اهئادأ  ىلع  بظاوتو  ةلاصلا  نسحت  نأ  - 28

.كلذ نلآا  اعًيطتسم  نكت  مل  نإ  كلذ  ىلع  لمعتو  لاًيبس ، هيلإ  تعطتسا  نإ  تيبلا  جحتو  ناضمر  موصت  نأ  - 29

.دادعتسلاا كعسو  ام  كلذل  دعتست  نأو  ةداهشلا  بحو  داهجلا  ةين  امًئاد  بحصتست  نأ  - 30

وأ ريخ  نم  تلمع  ام  ىلع  اهيف  اهبساحت  مونلا  لبق  ةعاس  كسفنل  لعجت  نأو  اهرابك ، نع  لاًضف  ماثلآا  رئاغص  نم  زرحتت  نأو  امًئاد ، رافغتسلااو  ةبوتلا  ددجت  نأ  - 31
.مارحلا يف  عقت  ىتح لا  تاهبشلا  نع  عروتت  نأو  ةدئاف ، ريغ  نم  هنم  اءًزج  فرصت  لاف  ةايحلا  وهف  تقولا  ىلع  صرحت  نأو  رش ،

للاحلا ىلإ  امًئاد  اهب  ومستو  كسفن ، يف  ةزيرغلا  عزاون  مواقتو  كتفطاع  طبضتو  كفرط  ضغت  نأو  كل ، اهتدايق  سلسي  ىتح  افًينع  ادًاهج  كسفن  دهاجتُ  نأ  - 32
.ناك ايأ  كلذ  نم  مارحلا  نيبو  اهنيب  لوحتو  بيطلا ،

.بانتجلاا لك  ليبقلا  اذه  نم  وه  ام  لكو  رتفملاو  ركسملاو  رمخلا  بنجتت  نأ  - 33

.مثلإاو ةيصعملا  نكامأو  داسفلا  ءاقدصأو  ءوسلا  نارقأ  نع  دعتبت  نأ  - 34

.اعًيمج ةواخرلاو  فرتلا  رهاظم  نع  دعتبت  نأو  اهبرقت ، نأ  نع  لاًضف  وهللا ، نكامأ  براحتُ  نأ  - 35

، راثيلإاو ةدعاسملاو  ريدقتلاو  بحلا  نم  ةلماك  مهتوخأ  قوقح  يدؤتو  كلذك ، ةمات  ةفرعم  كسفن  مهفرعتو  ةًمات ، ةًفرعم  ادًرف  ادًرف  كتبيتك  ءاضعأ  فرعت  نأ  - 36
.امًئاد كتلماعمب  مهرثؤتو  رهاق ، رذعب  لاإ  اهنع  فلختت  لاف  مهتاعامتجا  رضحت  نأو 

.كلذب ترمُأ  اذإ  ةصاخو  كتركف  ةحلصم  يف  اهب  لاصتلاا  نوكي  ةعامج لا  وأ  ةئيه  ةيأب  كتلص  نع  ىلختت  نأ  - 37



لاصتلاا مئاد  نوكت  نأو  نذإب ، لاإ  ايًرهوج  ارًيثأت  اهيف  رثؤي  لمع  ىلع  مدقت  لاو  كفورظ  لكب  امًلع  ةدايقلا  طيحت  نأو  ناكم  لك  يف  كتوعد  رشن  ىلع  لمعت  نأ  - 38
.رماولأا رظتنت  ةنكثلا  يف  ايًدنج  امًئاد  كسفن  ربتعت  نأو  اهب ، يلمعلاو  يحورلا 

قداصلا خلأا  اهيأ 

، انليبس داهجلاو  انتعرش ، نآرقلاو  انتودق ، لوسرلاو  انتياغ ، الله  : ) تاملك سمخ  يف  ئدابملا  هذه  عمجت  نأ  عيطتستو  كتركفل ، زجوم  نايبو  كتوعدل ، لمجم  اذه 
(. انتينمأ ةداهشلاو 

.قلخلاو ةيدنجلاو ، ةلاصلاو ، ةولاتلاو ، ةطاسبلا ، ىرخأ : تاملك  سمخ  يف  اهرهاظم  عمجت  نأو 

.نيثباعلاو ىلاسكلل  عستم  نيدعاقلا  فوفص  يفف  لاإو  ميلاعتلا ، هذهب  ةدشب  كسفن  ذخف 

اهنع تفرصنا  نإو  كنم ، نحنو  انم  تنأو  ةرخلآا ، يف  ناوضرلاو  ريخلاو  ايندلا  يف  ةزعلا  كؤازج  ناك  كتياغ ، ةياغو  كتايح  لمأ  اهتلعجو  اهب  تلمع  نإ  كنأ  دقتعأو 
دشأ كدوعق  ىلع  كبساحيسو الله  رهاظملا ، ربكأب  اننيب  ترهظو  باقللأا  مخفأ  تلمحو  سلاجملا  انيف  تردصت  نإو  كنيبو ، اننيب  ةلص  لاف  اهل  لمعلا  نع  تدعقو 

.قيفوتلاو ةيادهلا  كلو  انل  لأسنو الله  كسفنل  رتخاف  باسحلا ،

نْإِ مْكُلَ  رٌيْخَ  مْكُلِذَ  مْكُسِفُنْأَوَ  مْكُلِاوَمْأَبِ  لِيبِسَ اللهِ  يفِ  نَودُهِاجَتُوَ  هِلِوسُرَوَ  ِابِ  نَونُمِؤْتُ  مٍيلِأَ * بٍاذَعَ  نْمِ  مْكُيجِنْتُ  ةٍرَاجَتِ  ىلَعَ  مْكُُّلدُأَ  لْهَ  اونُمَآ  نَيذَِّلا  اهَُّيأَ  ايَ  ﴿
نَمِ اللهِ رٌصْنَ  اهَنَوُّبحِتُ  ىرَخُْأوَ  مُيظِعَلْا * زُوْفَلْا  كَلِذَ  نٍدْعَ  تِاَّنجَ  يفِ  ةًبَِّيطَ  نَكِاسَمَوَ  رُاهَنْلأَا  اهَتِحْتَ  نْمِ  يرِجْتَ  تٍاَّنجَ  مْكُلْخِدْيُوَ  مْكُبَونُذُ * مْكُلَ  رْفِغْيَ  نَومُلَعْتَ * مْتُنْكُ 

تْنَمَآفَ رُاصَنْأَ اللهِ  نُحْنَ  نَوُّيرِاوَحَلْا  لَاقَ  ىلَإِ اللهِ  يرِاصَنْأَ  نْمَ  نَيِّيرِاوَحَلْلِ  مَيَرْمَ  نُبْا  ىسَيعِ  لَاقَ  امَكَ  رَاصَنْأَ اللهِ  اونُوكُ  اونُمَآ  نَيذَِّلا  اهَُّيأَ  ايَ  نَينِمِؤْمُلْا * رِِّشبَوَ  بٌيرِقَ  حٌتْفَوَ 
(. 14-10: فصلا ﴾ ) نَيرِهِاظَ اوحُبَصْأَفَ  مْهِِّودُعَ  ىلَعَ  اونُمَآ  نَيذَِّلا  انَدَّْيأَفَ  ةٌفَئِاطَ  تْرَفَكَوَ  لَيئارسْإِ  ينِبَ  نْمِ  ةٌفَئِاطَ 

هتاكربو ةمحرو الله  مكيلع  ملاسلاو 

دمحلا ربكأ و  الله 
نيملسملا ناوخلإل  ماعلا  دشرملا 

انبلا نسح 

 

Obedience - 6

 

By obedience, I mean full compliance with the commands of the leadership and prompt execution of these commands in hardship and
.in ease, whether pleasant or unpleasant

 

:Note, dear brothers, that the Islamic call passes through three different phases

 

(Ta’reef (familiarization

 

This involves spreading the general concepts of Islam amongst the people. In this phase, the call is directed via administrative units
and pays importance to social services. Its method is sometimes preaching and teaching, and sometimes establishing beneficial

.institutions for the public

All branches of the Muslim Brotherhoods organization today represent this phase of the call. Their work is governed by the bylaws of
.the organization, and their methods of work are explained in the Brotherhood’s publications

 

Whoever wants to participate in our activities, can, as long as they promise to adhere to its principles. Complete obedience is not
.incumbent at this stage. Respecting the general principles of the jamaa’ah and abiding by its rules are the main requirements

 

(Takween (development 

 

This is achieved by selecting and consolidating those righteous members who can bear the burden of jihad. The training in this phase
would be sufistic from a purely spiritual point of view, as well as military preparation. The main aspects of this phase will always be

commands and obedience, without hesitation, turning back, doubt or discomfort. The ranks of the Brotherhood represent this stage of
.the call. This has already been outlined in a previous document



 

This call requires specific duties, which can only be carried out by those who are really and fully prepared to carry the burden of a
.long, enduring and continuous struggle. The first sign of this readiness is complete obedience

 

(Tanfeedh (implementation 

 

The call (da’wah) in this stage consists of an uncompromising Jihad and persistent effort in pursuit of the objective. There will be
trials and tribulations which only the truthful people can endure. Again, success cannot be attained without total obedience. This was

(. pledged by the first members of the Muslim Brotherhood in 1359 (Hijri

 

If you join our ranks, accept this message and pledge your allegiance, you will be amongst those in the second stage and come close
.to being in the third. So, fully evaluate the responsibilities which you have undertaken, and prepare yourself for their fulfillment

 

Perseverance -  7

 

By perseverance I mean that the Muslim brother continues to work and strive to achieve his goal, no matter how far the term extends
and how long the years pass by, until he meets Allah in this state of Jihad. Thus, he will succeed in either of two beautiful things:

.victory, or martyrdom in the Way of Allah

 

Among the believers are men who have been true to their covenant with Allah. Of them, some have completed their vow (to the‘
(extreme), and some still wait: But they have never changed (their determination) in the least.’ (Surah-al-Ahzaab (33), ayah 23

 

Time and patience is one of our remedies. The road is long, the goal is far, and the obstacles are indeed numerous. But it is the only
.road that leads to the realization of our goal in this life and leads to the best of rewards in the Hereafter

 

Each of the preceding six measures needs careful planning, ample preparation, and precise execution. We must seize all possible
:opportunities, but everything takes time to achieve

.They ask: "When will that be?" Say: "Maybe it will be quite soon."Al-Isra':51‘

 

Devotion - 8

 

By Devotion I mean that you commit yourself to your ideology and abandon all other principles. This is because your ideology is
:loftier and more worthy than all other ideologies

(Our religion is the religion of Allah and which religion can be better than Allah’s’ (Surah-al-Baqarah (2), ayah 138‘

 

:There is for you an excellent example in Abraham and those with him when they said to their people

We are clear of you and of whatever you worship besides Allah We have rejected you, and enmity and hostility has arisen between us‘
(forever, unless you believe in Allah and Him alone.’ (Surah-al-Mumtahinah (60), ayah 7

 

:In the eyes of a sincere brother, people belong to seven categories 

 



Striving Muslims

Reluctant Muslims

Sinning Muslims

(Non-Muslims living peacefully under the Islamic Law in a Muslim state (i.e. Dhimmies

Non-Muslims having treaties with Muslim states

Neutral non-Muslims

.Non-Muslims at war with Muslim states

 

Each group has its own status within the Islamic Law, And on the basis of this classification, we should judge each individual and
.determine whether he is a friend or an enemy

 

 

Brotherhood - 9

 

By brotherhood I mean that our hearts and spirits should be united by the bond of belief. Common belief is the firmest and most
precious of all bonds. True brotherhood is the companion of faith, and division is the companion of unbelief. Unity produces strength,
but there cannot be unity without love. The lowest degree of love is to keep your heart free of any rancor; the highest degree of love is

:to prefer your brother over yourself

(And those saved from the covetousness of their own souls are the ones that achieve prosperity.’ (Surah-al-Hashr (59), ayah 9‘

 

The truthful brother considers his brother over and above himself. This is because the group can survive with or without him but he
.can only survive with the group

 

.’ The wolf preys upon the sheep that stray from the flock‘

 

.’ The believers are like a solid structure whose parts support one another‘

 

(The believing men and the believing women are helpers and Protectors of one another.’ (Surah-at-Tawbah (9), ayah 71‘

 

.Similarly, this is how we should be

 

 

Trust - 10

 

By trust I mean that the soldiers have complete confidence in their commander's competence and sincerity. This confidence should be
:the result of love, esteem, respect, and obedience

 

But no, by your Lord, they can have no real faith until they refer to you in all disputes between them, and then find in their souls no‘
(resistance against your decisions, accepting them with the fullest conviction.’ (Surah-an-Nisaa’ (4), ayah 65



 

The leader is an important part of the movement, for there cannot be a movement without leadership. The strength of the jamaa’ah, 
the perfection of its plans, the success in achieving its goals and in the overcoming of difficulties and obstacles are all dependant on

:the degree of trust between the members and their leadership

.But more fitting for them was to obey and say what is just.’Mohammed:20-21‘

 

In the call of the Muslim Brotherhood, the leader has the rights of a father by virtue of his heart warming relationship. He is like a
teacher and guide because he provides the members with education and trains them spiritually. He plays the role of a commander by

.virtue of his political leadership. Consequently, confidence in the leadership is the cornerstone of our movement's success

 

My sincere Brothers, you should try and assess the level of confidence in your leadership by asking yourselves the following
:questions

 

?l. Do you know your leader and have you gained some knowledge about the relevant aspects of his life

?Are you satisfied with his competence and sincerity . 2

Are you ready to recognize any order coming from your leadership (except in disobedience to Allah) as absolute, leaving no room . 3
?for argument, hesitation, criticism and debate? And whenever necessary are you ready to offer advice and correction

Are you ready to consider your leader’s opinion right and your opinion wrong when there is a disagreement on matters of Ijtihad . 4
?(analogical deduction) where there is not a definite text in the Qur’an and Sunnah

Are you ready to lay down all your resources at the disposal of the Call? Do you view the leadership as having the right to weigh out . 5
?between personal benefits and the general benefit of the Call

 

By answering these questions and their like, dear brothers, you will be able to judge your relationship with your leader and evaluate
.your trust in him. Our hearts are in the hand of Allah, He does with them as he pleases

 

He has united their hearts. If you had spent all that is in the Earth, You could not have united their hearts, but Allah has united them.‘
(Certainly He is all Mighty, all wise.’ (Surah-al-Anfaal (8), ayah 63

 

 

Duties of the Working Brother

 

Dear truthful brothers, your acceptance of this covenant obliges you to fulfil the following duties so that you may become strong
.bricks in the structure

Devote a section from the Book of Allah not less than 1 Juz, to read daily. You are to finish the whole book within a month, but not in . 1
.less than three to four days

Perfect the recitation of the Qur'an, listen to it, and ponder over its meanings. Study the purified tradition of the Prophet (PBUH) and . 2
the history of the early Muslims, as far as your time permits. The minimum required knowledge on this subject is contained in the

book ‘Humat AlIslam’(The Defenders of Islam). Frequently read the collected sayings of the Messenger of Allah (peace be upon him),
and memorize at least forty Hadiths (perhaps Imam An-Nawawi forty Hadiths). You are also to study an exposition on the principles

.of Islamic belief and another on the branch aspects of Islamic jurisprudence

Hasten to have a general medical check-up, and get treated for any ailments you find in yourself. Attach importance to physical . 3
.fitness and self defense, and stand aloof from all causes of bodily weakness



Don't drink too much coffee, tea, or other stimulating beverages. Only drink them when necessary. Also, abstain completely from . 4
.smoking

Show interest in the cleanliness and tidiness of your home and place of work. Be concerned with the cleanliness of your dress, diet, . 5
.and person, for Islam was built on cleanliness

.Always be truthful, and never tell a lie . 6

.Fulfill your promises and agreements. Never breach a covenant, regardless of the circumstances . 7

Be courageous and enduring. The highest degree of courage is being honest and straightforward in matters of truth, keeping . 8
.secrets, admitting mistakes, and controlling yourself when angry

.Always be serious and dignified. However, this should not prevent you from smiling or engaging in truthful jesting . 9

Be very shy and have delicate feelings. Be greatly sensitive to beauty and ugliness; the first pleases you, while the second pains . 10
you. Also, be modest without being lowly and meek, or self-proud. If you demand less than what you deserve, you will receive what

.you deserve

Always be equitable and of sound judgment in all situations. Never allow anger to make you forget merits, nor let affection and . 11
pleasure blind you to defects. Don't allow disputes to make you ungrateful. Always speak the truth, no matter how painful it is, even if

.it is against yourself or against the people dearest to you

Be active, energetic, and skilled in public services. You should feel happy when you offer a service to other people. You should feel . 12
compelled to visit the sick, assist the needy, support the weak, and give relief to the ill-fated, even if it is with a good and affectionate

.word. Always rush to do good deeds

Be compassionate, and always be willing to forgive. Be tender, mild and gentle towards people and animals, have beautiful . 13
manners when dealing with people. Observe Islamic social injunctions. Be kind to the young and respectful to the old. Make room for
your brothers in meetings and gatherings. Don't spy or backbite. Don't be noisy. Always seek permission before entering non-public

.places, and make a courteous exit

Improve your skills of reading and writing. Spend time in Studying the literature of the Muslim Brotherhood: its newspapers, . 14
magazines, and other publications. Create a private library, irrespective of how small it is. Delve deeply into the arts and sciences, if

you are a specialist in this field. Acquaint yourself with the general Islamic subjects such that you can pass general judgments
.concerning day-to-day problems

Undertake some economic enterprise, even if you are wealthy. Try to establish a private business, regardless of its size and how . 15
.busy or scientifically oriented you are

Don't run after government jobs, for they are reckoned to be the most limited sources of income. However, don't reject them unless . 16
.they totally conflict with your duties towards the movement

Perform your job in the best manner you can, void of dishonesty and cheating. Observe your appointments, and never be late for . 17
.work

.Be amicable in claiming your due, and hasten to give others their full due without seeking anything and putting it off . 18

Keep away from all forms of gambling, no matter what the incentive may be. Avoid unlawful means of livelihood, regardless of . 19
.what quick profit lies therein

.Evade the practice of charging interest (Riba) in all your transactions. Purify yourself from it completely . 20

Foster Islamic wealth in general by encouraging and helping Islamic economic institutions. Be careful about your money; don't let . 21
.it fall into un-Islamic hands, regardless of the circumstances. Only eat and wear products that are of Islamic countries

Contribute a portion of your wealth to the movement. Pay Zakah, no matter how small your income is, and consider it the . 22
.inalienable right of the poor and deprived

Set aside a portion of your income for emergency situations, no matter how small your income is, and never indulge in . 23
.extravagance

Struggle for the revival of forgotten Islamic customs and the elimination of practices alien to Islam in all areas of life. This . 24
includes greetings, language, the calendar, dress, household furnishings, times of work and rest, food and drink, arriving and

(. departing, expressing joy and sorrow, etc.... Always refer to the purified tradition of the Prophet (PBUH



Completely boycott non-Islamic courts and judicial systems. Also, dissociate yourself from organizations, newspapers, . 25
.committees, schools, and institutions which oppose your Islamic ideology

Always be conscious of Allah (SWT); remind yourself of the Hereafter and prepare for it. Be determined and aspire to seek His . 26
pleasure. Bring yourself closer to Allah (SWT) by performing extra night prayers (tahajjud) and fasting at least three days every

month. Partake in much remembrance (dhikr) both of the heart and the tongue and recite the renowned supplications of the Prophet
(. (PBUH

.Take care of personal cleanliness, and try to be in a state of ablution (wudu) most of the time . 27

Perfect your prayers, and strive to perform them within their proper time periods. Also, try to pray in congregation in the mosque . 28
as frequently as possible

Fast the whole month of Ramadan, and perform the Hajj if you are able to do so. If you cannot then make the necessary . 29
.preparations now, so that you may perform it later

.Always intend to go for Jihad and desire martyrdom. Prepare for it as much as you can . 30

Constantly repent and seek Allah’s forgiveness for the sins that you have committed. Avoid the minor sins as well as the major . 31
ones. Devote an hour for yourself every night before going to bed and take account of the good and bad things that you have done
throughout the day. Guard your time, for it is life itself, Do not waste a single moment of it without doing anything beneficial. Keep

.away from Doubtful matters, so that you do not fall into that which is unlawful

Strive hard against your own soul until it is under your full control. Lower your gaze, control your emotions, overcome your . 32
.sexual urge, and elevate it via means that are decent and lawful

.Completely avoid intoxicating drinks and everything else that renders the mind and body inactive . 33

.Keep away from bad and evil company, and avoid places of immorality and sin . 34

.Struggle to put an end to places of amusement and diversion. Avoid luxury and all forms of laxity . 35

Become thoroughly acquainted with the members of your rank one by one. Perform your duties towards your brothers; that is, . 36
love them, help them, prefer them over yourself, and regularly attend meetings; only be absent due to circumstances beyond your

.control. Always impress them with your behavior and actions

Dissociate yourself from those organizations and institutions with which you feel your contact is not in the interest of your cause, . 37
.especially if you are commanded to do so by your leadership

Work to spread your message everywhere. Keep your leadership informed of all your activities, and never undertake an action . 38
that will fundamentally affect the movement without first consulting your leadership. Be in constant spiritual and practical contact

.with the leadership, and always consider yourself as a soldier in the barracks awaiting a command

 

Dear truthful brothers, this was a summary of your call and a brief account of your ideology. These principles can be combined into
:five slogans

 

,Allah is our goal

,The Messenger is our example

,The Qur'an is our constitution

,Jihad is our way

.And martyrdom is our desire

:You can combine the facets of these in five words

.Modesty, Recitation (of Qur'an and Hadeeth), Prayer, Military preparedness and Ethics

 

.So hold firmly to these teachings, or else you will find yourself amongst the frivolous, the lazy, and those who lag behind

 



Be sure, if you act on these instructions, and make them the hope of your life and your utmost goal, your reward will be honor in this
.life and blessings and divine favor in the Hereafter. You will belong to us, and we will belong to you

 

But if you forsake them and cease to act according to their guidance, there will be no connection between us and you, even if you have
been given a position in our councils, appear great among us and carry the most magnificent of titles. Allah will bring you to a severe

.account and will ask you about your slackness and inactivity. So choose for yourself, and we pray to Allah to guide and help you

 

O you who believe, shall I lead you to a bargain that will save you from a grievous penalty? That you believe in Allah and His Apostle‘
and that you strive your utmost in the Cause of Allah that will be best for you, if you but knew: He will forgive your sins and admit you
to gardens beneath which rivers flow and to beautiful mansions in gardens of eternity. That is indeed the supreme achievement. And

another favor will He bestow, which you do love, help from Allah and a speedy victory. So give glad tidings to the believers.’ O you
who believe, be helpers of Allah. Jesus, the son of Mary, said to the disciples, 'Who will be my helpers in the work of Allah? The

disciples said, 'We are Allah's helpers ! ' Then a portion of the children of Israel believed, and a portion disbelieved. But We gave
(power to those who believed against their enemies, and they became the ones who prevailed.’ (Surah-as-Saff (61), ayahs 10-14

 

.May the peace, mercy, and blessings of Allah be upon you
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